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Co je smyslem žebříčku vlivu? 
Činnost europoslanců je obtížné hodnotit. Neexistuje zcela objektivní sada kritérií,
která by to umožňovala. Sledování vlivu je jen jeden z přístupů, který je však
subjektivní a neukazuje, zda poslanci své voliče dostatečně dobře zastupují ve
smyslu jejich požadavků a očekávání. 
Existují zahraniční žebříčky jako například renomovaný MEPMatrix.eu, který se snaží
nestranně posuzovat vliv europoslanců na základě kvantitativních metod,
například počtu zpráv či projevů na plénu. Nedostatkem takového přístupu je, že 

       z hodnocení zcela vypadne obsah, a tedy i význam dané legislativy či vystoupení. 
Anketa Institutu pro evropskou politiku EUROPEUM může být vhodným doplňkem, i
když s vysokou mírou zjednodušení a jistou mírou zaujatosti dané odborným
profilem a předvýběrem oslovených. Lze ji brát jako příspěvek k debatě o činnosti
českých europoslanců. 

Jak anketu číst?
Nejedná se o sociologický průzkum, který by pomocí rigidní metodologie
reprezentativně měřil nálady mezi všemi experty zapojenými do záležitostí EU. 
Žebříček nabízí jeden z možných pohledů na posuzování vlivu českých
europoslanců, který je nutné chápat orientačně a který je vhodné kombinovat
s dalšími vstupy jako je konkrétní legislativní práce poslanců, význam funkcí ve
vedení parlamentů, výborů nebo uvnitř frakcí a širší vliv na evropský a domácí
politický diskurz. 

Rozvrstvení respondentů



VÝSLEDKY

VLIV ČESKÝCH EUROPOSLANCŮ V RÁMCI EU

Z hodnocení vystupují především čtyři jména: Dita Charanzová, Martina
Dlabajová, Luděk Niedermayer a Alexandr Vondra. 
Poslanci zvolení za SPD Hynek Blaško a Ivan David byli hodnoceni nejhůře, ale to
může být dáno jejich politickými názory, jelikož se staví do antisystémové pozice.
Jejich nízké hodnocení můžeme posuzovat v kontrastu s Radkou Maxovou, Jiřím
Pospíšilem nebo Stanislavem Polčákem. Především Maxová a Polčák vykazovali s
ohledem na zprávy rovněž nízkou aktivitu, a přitom byl jejich vliv v EU oslovenými
hodnocen jako větší než u poslanců SPD. 

Q: Jak velký vliv mají podle vašich zkušeností jednotliví/é čeští/ské eurposlanci/kyně
uvnitř EU? (měřeno např. schopností prosazovat své priority do legislativy nebo
utvářet názory své frakce)



VLIV NA DEBATU O ČESKÝCH PRIORITÁCH V EU

Za nejvlivnějšího poslance na debatu a priority v ČR oslovení experti označili
Alexandra Vondru. Souvisí to nejspíš s jeho schopností vstupovat do českého
diskurzu o EU, ale zároveň jde o politika se silnou pozicí ve své straně, což 

      u europoslanců nebývá zvykem. 
V porovnání s hodnocením vlivu v EU se mění pořadí na prvních příčkách. Za
výrazného skokana je možné považovat poslance Tomáše Zdechovského. Stejně
jako v případě Alexandra Vondry jde o osobu s velkým mediálním dosahem.
Obecně lze říci, že respondenti posuzovali jako vlivnější poslance ze stran, které
jsou ve svém domovském Česku právě u moci.  

Q: Jaký vliv mají jednotliví/é europoslanci/kyně na debatu o českých prioritách v EU?
(myšleno prioritizovat témata ve veřejné debatě, formovat pozici české vlády apod.)



PŘISPÍVÁNÍ K DOBRÉMU JMÉNU ČR V EU

Mezi tři nejlépe hodnocené europoslance zde patří Dita Charanzová, Martina
Dlabajová a Luděk Niedermayer. 
Poměrně dobře byl hodnocený i například Alexandr Vondra, který názorově
nereprezentuje evropský politický mainstream, ale je členem politického
mainstreamu v Česku a v očích respondentů je tak respektovaným
představitelem ČR. 
Oproti tomu například europoslankyně KSČM Kateřina Konečná byla hodnocena
relativně hůře – a to i přes to, že má za sebou nadprůměrně aktivní legislativní
činnost. Její příslušnost k okrajové a extremistické straně jí tak zhoršuje vnímání. 

Q: Jak přispívají europoslanci/kyně k dobrému jménu ČR v EU?
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